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 Záznam 

 
ze zasedání 168. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, 

konané dne 16. ledna 2023 na Úřadu vlády 
 

Program: 
 
1. Body k projednání 
 

1.1 Exportní strategie ČR 
1.2 Dopady současné energetické situace a ekologické legislativy EU na zemědělství 
1.3 Partnerský model řízení systému celoživotního učení 
1.4 Perspektiva a vize vzdělávání stavebních řemesel 2030 
 
2. Různé 
 
Příloha: 

 Stanovisko KZPS ČR k předloženým materiálům 
 
 

Průběh jednání 
 

Jednání zahájil a řídil předseda vlády a předseda RHSD ČR prof. PhDr. Petr Fiala, Ph.D., LL.M. 
(dále jen „předsedající“), který v úvodu přivítal účastníky a seznámil je s výsledky jednání 
Předsednictva RHSD ČR, jež rozhodlo o dodatečném zařazení materiálů "Informace o stavu 
vypořádání připomínek k novele zákoníku práce, koncept tzv. gentlemanské dohody nad obsahem 
novely" a "Příspěvek v době částečné práce" jako bodů 1.5 a 1.6 programu planární schůze. 
 
 
Bod 1.1 Exportní strategie ČR 
Náměstek ministra průmyslu a obchodu Ing. Petr Třešňák uvedl, že předložený materiál obsahuje 
informace o aktivitách na podporu exportu realizovaných v minulém roce spolu s výhledem realizace 
aktivit v roce 2023. Součástí je rovněž informace o přípravě exportní strategie pro další období 
včetně základních tezí pro její směřování. Obecně lze konstatovat, že pro vládu představuje podpora 
exportu jednu z priorit, a to vzhledem ke značnému multiplikačnímu efektu takto vložených 
finančních prostředků. Nová koncepce státní podpory exportu by měla být finalizována v průběhu I. 
pololetí letošního roku a měla by být více zaměřena na přidanou hodnotu a kvalitu, aby byla zajištěna 
dlouhodobá udržitelnost exportu. Nadále bude klíčová i teritoriální diversifikace a posílení pozice 
českého exportu na mimounijních trzích. 
Viceprezident SP ČR Radek Špicar, M. Phil. zdůraznil, že systém ekonomické diplomacie je 
důležitou součástí fungování zaměstnavatelů, proto by mělo být cílem zlepšování jeho fungování ve 
spolupráci se sociálními partnery. Proto je zapotřebí diskutovat změny ve fungování podpory 
veletrhů a výstav a internacionalizace firem, respektive zakládání jejich poboček v zahraničí. České 
ekonomika je vysoce závislá na evropských trzích, proto je třeba více diverzifikovat, k tomu bude 
však nezbytné provést změnu její struktury ze subdodavatelské s nízkou marží finálního výrobku na 
moderní s vysokou přidanou hodnotou. Exportéři věří, že se v dohledné době podaří dokončit 
zahájené změny včetně jmenování odborníků na uvolněné klíčové posty na ministerstvech zahraničí 
a průmyslu a obchodu, v Exportní garanční a pojišťovací společnosti, České exportní bance a 
Národní rozvojové bance.  
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA poděkoval za navýšení kvót pro přijímání kvalifikovaných 
zaměstnanců ze třetích zemí, mnoho zaměstnavatelů však nadále trpí nedostatkem pracovních sil 
a jsou tak nuceni omezovat své investice v ČR. Součástí exportní politiky by proto mělo být i 
zjednodušení migrační politiky a další násobné zvýšení kvót.  
Prezident SOCR ČR Ing. Tomáš Prouza MBA připomněl zásadní komplikace, s nimiž se čeští 
exportéři musejí potýkat a mezi něž patří nedostatek zaměstnanců a probíhající napětí v obchodních 



Úřad vlády České republiky 
Rada hospodářské a sociální dohody ČR  

 

 

Strana 2 (celkem 8) 

vztazích s USA v důsledku amerického zákona o snížení inflace. K problémům přispívá i nejednota 
mezi členskými státy EU, z nichž jedna skupina chce postupovat obdobným způsobem, jako USA, 
tedy cestou masivních dotací, a druhá preferuje zavedení ochranářských opatření. Je patrné, že 
velké a bohaté země EU, zejména Německo a Francie, ve velké míře poskytují dotace 
podnikatelským subjektům na úkor menších zemí, které si dotace v takovém rozsahu nemohou 
rozpočtově dovolit. Vzhledem k rychlému vývoji a probíhajícímu znevýhodňování firem z chudších 
zemí EU požádal vládu o urychlenou přípravu stanoviska k možnostem dalšího vývoje ve spolupráci 
se sociálními partnery. 
Prezident KZPS ČR Jan Wiesner doporučil zapojit do přípravy exportní politiky všechny resorty, jichž 
se tato problematika dotýká, již od samého počátku.  
Předseda ČMKOS Josef Středula ocenil zapojení sociálních partnerů do diskuse o exportní politice 
již v rané fázi její přípravy. Exportní strategie by měla vycházet z hospodářské strategie, jež by 
vytyčovala hlavní směr rozvoje ekonomiky v rámci globálních trendů a specializace naší ekonomiky. 
Zároveň by měl být stanoven jasný finanční rámec a kvantifikovány potřebné prostředky pro realizaci 
vytyčených priorit, mezi něž musí patřit i nalezení způsobu, jak upozornit na firmy, jež potřebují 
pomoc s propagací. Jako příklad dobré praxe pro úspěšnou proexportní politiku přitom může sloužit 
i rekonstrukce Ukrajiny. Závěrem doporučil zaměřit se na ochranu inovací například prostřednictvím 
patentového fondu a navrhl uspořádat jednání s ministrem průmyslu a obchodu na tripartitním 
základě o možnostech postupu v těchto otázkách. 
Předseda ASO Bohumír Dufek upozornil na masivní dotační podporu exportu, jež je realizována 
v Německu. Z tohoto důvodu je nezbytné se tuto situaci připravit a vést s německými představiteli 
jednání, neboť německý trh je pro české subdodavatelské podniky klíčový.   
Prezident HK ČR Ing. Vladimír Dlouhý, CSc. zdůraznil, že strukturální změna ekonomiky je 
dlouhodobý proces a nemůže být uskutečněna okamžitě. Pro úspěšnou exportní politiku je 
rozhodující financování, v tomto směru prozatím není žádný viditelný progres směřující k realizaci 
zamýšlených kroků a je stále co zlepšovat. Nedostatkem jinak kvalitního materiálu je absence 
koncepčního zaměření na problematiku protekcionismu. ČR by neměla podporovat reciproční 
opatření na evropské úrovni, nicméně na protekcionismus uplatňovaný ze strany USA a na riziko 
deindustrializace evropských ekonomik je třeba upozorňovat. 
Předsedající shrnul proběhlou diskusi s tím, že klíčová bude do budoucna snaha o diversifikaci 
exportu a vytvoření úspornější ekonomiky s vysokou přidanou hodnotou. Velkou příležitostí pro 
české podnikatele je rekonstrukce Ukrajiny, příležitosti je však třeba hledat i v zemích Afriky či 
v regionu jihovýchodní Asie. Závěrem konstatoval, že při setkáních s mnoha zaměstnavateli často 
zaznívá požadavek na další navýšení kvót pro zaměstnávání pracovníků ze třetích zemí. 
Ministr financí Ing. Zbyněk Stanjura uvedl, že americká opatření jsou primárně zaměřená na 
obchodní vztahy s Čínou, evropské firmy jsou pak postiženy hlavně vzhledem k využívání 
komponentů z této země. Jednání o reakci na tato opatření na evropské úrovni nadále probíhají, 
dohody prozatím dosaženo nebylo. Možné systémové změny ve fungování exportních institucí jsou 
diskutovány, je však třeba si uvědomit i možnou změnu ve financování mimoekologických projektů 
z jiných zdrojů, než jsou prostředky komerčních bank. 
Předseda ČMKOS Josef Středula v této souvislosti doporučil zvážit vytvoření finanční instituce, jež 
by českým podnikům pomohla podporou při transici ekonomiky. 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka doporučil klást větší důraz 
na spolupráci mezi podniky a vytváření funkčních oborových či dokonce mezioborových celků 
v zájmu posílení konkurenceschopnosti na cizích trzích a vytvoření silnějšího hospodářského 
zázemí. Český export by se měl také připravit na očekávanou změnu pohybu zboží ve světě. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
Zástupci zaměstnavatelů: 

 požadují, aby vláda zajistila dostatečné finanční prostředky na podporu exportu 
v roce 2023 i v letech dalších;  
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 vyzývají vládu, aby k přípravě nové Exportní strategie ČR přizvala sociální partnery; 

 požadují, aby Exportní strategie reflektovala negativní dopady pandemie Covid-19 
a aktuální situaci na Ukrajině a její vliv na globální dodavatelské řetězce; 

 vyzývají vládu, aby Exportní strategie by zaměřena zejména na podporu budování 
silných průmyslových firem s konkurenceschopnými výrobky a marketingovými 
dovednostmi; 

 žádají vládu, aby přijala nařízení vlády k řešení ekonomické migrace a navýšení 
kapacit u nejvíce poptávaných zemí (Mongolsko, Kazachstán, Indie) i s širší časovou 
perspektivou rozšíření o další možné země, přičemž součástí návrhu musí být 
ekonomické, bezpečnostní, kapacitní, personální a finanční rozvaha řešení situace 
a vše musí být motivováno snahou nalézt řešení; 

 vyzývají vládu, aby výsledný materiál projednala s opozicí před jeho schválením 
vládou a zajistila tak kontinuitu podpory exportu. 

 
  
Bod 1.2 Dopady současné energetické situace a ekologické legislativy EU na 

zemědělství 
Ministr zemědělství Ing. Zdeněk Nekula uvedl, že zemědělský sektor se, jako i jiné sektory národního 
hospodářství, v loňském roce potýkal se zvýšením cen pohonných hmot a energií a vysokou mírou 
nepředvídatelnosti, začátkem tohoto roku je však patrné zklidnění situace. Negativní dopady lze 
spatřovat zejména v oblasti živočišné výroby a produkce ovoce a zeleniny, rezonuje rovněž výroba 
dusíkatých hnojiv, jež je významným způsobem závislá na produkci a ceně zemního plynu. 
V souvislosti s důležitou rolí zemědělců jako producentů energií, zejména pokud jde o bioplynové 
stanice a fotovoltaické elektrárny, připomněl iniciativu RePowerEU a rozvoj produkce biometanu. 
Pokračují jednání o návrhu novely směrnice o průmyslových emisích, do jejíhož režimu chce 
Evropská komise nově zahrnout i chov skotu. Klíčová je i diskuse o opatřeních na snižování spotřeby 
pesticidů, přičemž nově přijímaná omezení by se měla týkat jen zemí, jež pesticidy nadužívají, a 
nikoliv ČR a dalších zemí, kde je jejich spotřeba na nízké úrovni. 
Prezident KZPS ČR Jan Wiesner ocenil předložený materiál dobře popisující aktuální situaci, chybí 
však analýza dopadů na ČR a návrhy, jak situaci řešit.  
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha zdůraznil, že materiál popisuje značné množství nových 
požadavků na zemědělce, neobsahuje však dopadové studie, co budou tyto požadavky konkrétně 
znamenat. Nezávislé dopadové studie ukazují, že v Evropě dojde ke snížení potravinové produkce 
za současného zvýšení dovozu i cen, čímž dojde ke snížení příjmů domácích zemědělců. Přitom 
nedojde k požadované redukci emisí, jež se pouze přesunou do zemí, které nemají obdobné 
environmentální standardy, a stanovení uhlíkového kreditu při dovozech pak může vyvolat obchodní 
spory. Negativní dopad na krajinu a životní prostředí představuje i omezování struktury plodin 
vyvolané nadměrnou byrokracií a problémy s financováním. Vedle dopadové studie chybí základní 
strategický koncept, jak by mělo české zemědělství vypadat. V souvislosti se stanovením 
maximálních cen energií požádal o zpracování přehledu, kolik skutečně ekonomické subjekty 
v jednotlivých zemích EU za energie platí. 
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA podpořil požadavek na férové srovnání cen energií mezi 
jednotlivými zeměmi, tedy konečných cen, za něž mohou ekonomické subjekty energie kupovat.  
Předsedající upozornil, že objektivní srovnání cen energií je velmi obtížné sestavit vzhledem 
k rozdílnému přístupu k cenám energií v jednotlivých zemích i s ohledem na rozdílné spotřebitelské 
návyky. 
Předseda ČMKOS Josef Středula zdůraznil, že klíčovým prvkem diskusí by mělo být zabezpečení 
potravinové soběstačnosti na evropské úrovni do budoucna tak, aby nedošlo k problémům se 
zajištěním potravin. 
Předseda ASO Bohumír Dufek uvedl, že situace na evropském potravinovém trhu bude v budoucnu 
složitá a komplikovat ji budou dovozy potravin ze zemí, jež produkci oxidu uhličitého nesnižují a 
nesplňují limity stanovené pro domácí produkci EU. Bude v takovém případě prioritou dovoz potravin 
nebo dodržování pravidel zelené ekonomiky? Cenotvorba potravin je dlouhodobě postavena na 
nadnárodních řetězcích, stát by proto měl cenově intervenovat prostřednictvím státních hmotných 
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rezerv. ČR by také měla přijmout konkrétní program podpory pro zemědělskou výrobu energií např. 
bioplynu nebo prostřednictvím fotovoltaických elektráren. 
Viceprezident AK ČR Ing. Václav Hlaváček, CSc. připomněl, že kromě již zmíněných negativních 
vlivů přispělo ke krizi v zemědělství v roce 2022 i dlouhotrvající sucho a klimatická změna. S tím 
souvisí i výskyt škůdců a chorob. Požádal proto o projednání potravinové soběstačnosti ČR v zájmu 
ujasnění, co bude tato soběstačnost obnášet v živočišné, rostlinné i speciální výrobě. Pozornost 
musí být věnována také využití nových genových editací ve šlechtění pěstovaných plodin.  
Ministr zemědělství Ing. Zdeněk Nekula reagoval na přednesené podněty a připomínky a doporučil 
formulovat otázku potravinové soběstačnosti jako potravinovou bezpečnost či přiměřené 
potravinové zabezpečení, jak bylo již diskutováno v rámci předsednictví ČR v Radě EU. Rovněž 
otázka genových editací byla v uplynulém roce úspěšně otevřena na evropské úrovni. Všechny 
diskutované hrozby je třeba brát jako příležitost a hledat řešení. I přes problémy, jimž zemědělství 
v loňském roce čelilo, si tento sektor vedl velmi dobře a např. v produkci obilnin nebo mléka došlo 
ke zvýšení produkce. 
Předseda ASO Bohumír Dufek zmínil v souvislosti s dlouhotrvajícím suchem potřebu větších 
investic do zadržování vody v krajině. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
Sociální partneři: 

 konstatují, že v předloženém materiálu zcela chybí analýza dopadů ekologické 
legislativy na české zemědělství a potravinářství a není tedy zřejmé, jaké reálné 
dopady bude tato legislativa mít, a požadují proto zpracování dopadové analýzy 
s cílem vyjasnit především dopady na produkci potravin (potravinovou soběstačnost 
a bezpečnost), na příjmy zemědělců, na krajinu a na státní rozpočet;  

 požadují po Ministerstvu zemědělství vypracování nové Strategické koncepce 
českého zemědělství a potravinářství s ohledem na měnící se podmínky na trhu 
s potravinami a rostoucími ekologickými nároky; 

 pozitivně hodnotí stanovení maximálních cen elektrické energie a plynu pro české 
zemědělce a potravináře, včetně velkých podniků, s tím, že pro udržení 
konkurenceschopnosti je nezbytné nastavení rovných podmínek mezi producenty 
v různých zemích EU, respektive nastavení maximálních cen na srovnatelné výši jako 
v okolních zemích; 

 žádají vládu (Ministerstvo zemědělství), aby na Radě EU předložila požadavek na 
zrychlené přijetí nezbytné legislativy pro využití nových genových editací ve šlechtění 
pěstovaných plodin a trvalých kultur. 

 
 
Bod 1.3  Partnerský model řízení systému celoživotního učení 
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA zdůraznil, že transice ekonomiky znamená vedle zániku 
mnoha tradičních pracovních míst také vytvoření pracovních míst nových, za tím účelem bude 
zapotřebí přeškolit cca milion zaměstnanců na nové dovednosti. Systém celoživotního učení je 
dosud velmi roztříštěný a zaměstnavatelé nevystupují jako součást celého systému a mají jen hlas 
poradní. Cílem předloženého materiálu je tak nalezení řešení odpovídajícího zahraničním modelům 
a potřebám 21. století, kdy je systém celoživotního učení potřeba více systematizovat a uchopit jako 
celek.     
Prezident KZPS ČR Jan Wiesner doplnil, že materiál je výsledkem práce více partnerů a poděkoval 
všem aktérům, kteří se na jeho přípravě podíleli. 
Prezident HK ČR Ing. Vladimír Dlouhý, CSc. uvedl, že HK ČR se podílela na přípravě materiálu 
a podporuje jej, ocenil by však pružnější přístup Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a větší 
zapojení zástupců HK ČR do jeho projednávání. 
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Předseda ČMKOS Josef Středula poděkoval za dobře odvedenou práci na vytváření systému 
celoživotního vzdělávání a vyzval vládu k podpoře tohoto systému, bez něhož nebude možné se 
permanentním změnám pracovního trhu, jež nás v budoucnosti čekají, plně přizpůsobit. 
Požadavkem ČMKOS je zachování partnerského modelu, dodržení rovných podmínek pro všechny 
partnery systému bez možnosti jednu stranu eliminovat a transparentní nastavení financování 
připravovaného fondu. Pokud dojde ke shodě sociálních partnerů i nad legislativním řešením, půjde 
o trvalý systém nepodléhající změnám a napomáhající zvyšování kvalifikačního potenciálu české 
ekonomiky. 
Vedoucí oddělení vzdělávání ČMKOS Mgr. Lukáš Němec zdůraznil, že silné ekonomiky bude možno 
dosáhnout jen s přispěním kvalifikovaných zaměstnanců. Materiál proto odráží konsensus, jehož 
bylo mezi jednotlivými partnery dosaženo, a vyjadřuje snahu o standardizaci evropské praxe v této 
oblasti. 
Ministr školství, mládeže a tělovýchovy prof. JUDr. Vladimír Balaš, CSc. uvedl, že jím vedený resort 
se nebrání spolupráci, dílčí výhrady zaznívají jen od vyšších a středních odborných škol. Kromě 
ministerstev školství, mládeže a tělovýchovy a práce a sociálních věcí by k přípravě systému měly 
být přizvány i další resorty, například ministerstva průmyslu a obchodu a zemědělství. Cílem by mělo 
být nastavení pružného systému reagujícího na potřeby do budoucna.  
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka upozornil, že návrh 
neobsahuje řešení hlavního problému, kdy vládě chybí zákonná možnost ovlivňovat kraje na pozici 
zřizovatelů škol. V praxi tak může nastávat situace, kdy budou nadále podporovány školy a obory 
bez vazeb na trh práce. Proto je zapotřebí o návrhu dále diskutovat a hledat řešení. 
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha upozornil na diskusi, jež proběhla v rámci jednání 
Pracovního týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku a jež se týkala propojení vzdělávání 
zahraničních studentů a přínosů pro proexportní politiku. V této souvislosti vyzval k otevření stipendií 
pro studenty z vybraných zemí. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
Sociální partneři požadují po vládě, aby uložila Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy 
v úzké spolupráci s Ministerstvem práce a sociálních věcí zpracovat společný záměr všech 
dotčených resortů, zástupců zaměstnavatelů a odborů, jenž bude vycházet z tezí uvedených 
v předloženém materiálu, včetně uvedení opatření, gestora, spolugestora a termínů. 
 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR ukládá: 

 projednat společný záměr v Pracovním týmu RHSD ČR pro vzdělávání a lidské zdroje 
a v Pracovním týmu RHSD ČR pro hospodářskou politiku; 

 předložit záměr k projednání Plenární schůze RHSD ČR do konce června 2023; 

 zástupcům zaměstnavatelů a zaměstnanců spolupracovat aktivně na návrhu záměru.  
 
 
Bod 1.4 Perspektiva a vize vzdělávání stavebních řemesel 2030 
Prezident KZPS ČR Jan Wiesner stručně představil materiál, jehož cílem je směřovat k přípravě 
komplexní strategie na podporu vzdělávání všech řemesel. Za tím účelem by měl být materiál 
rozpracován ve spolupráci Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy, ostatních spolupracujících 
resortů, zaměstnavatelů, odborů a dalších zainteresovaných skupin. 
Technický ředitel Svazu podnikatelů ve stavebnictví Ing. Pavel Ševčík uvedl, že stávající vzdělávací 
systém dlouhodobě dostatečně nepokrývá potřebu kvalifikovaných pracovníků, proto si předložený 
materiál klade za cíl tento stav změnit. Materiál obsahuje celkem 15 bodů ke zlepšení situace, mezi 
něž patří například podpora technických dovedností již od mateřských škol a následně celým 
vzdělávacím systémem, spolupráce mezi školami a zaměstnavateli, daňové zvýhodnění sociální 
odpovědnosti, daňové zvýhodnění pro podniky poskytující praxi středním školám, nebo problematika 
mistrovské zkoušky. Špatný stav technického vzdělávání dokládá i skutečnost, že počet 
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vysokoškolských studentů technických oborů setrvale klesá při celkově narůstajícím počtu studentů 
všech oborů a dle údajů z roku 2021 činil podíl studentů technických oborů pouze 10 %. 
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA zdůraznil, že SP ČR stojí za představenými principy, jež 
se dají uplatnit ve všech technických oborech. Obdobné návrhy obsahoval již zaměstnavateli 
připravený materiál k duálnímu vzdělávání, jenž byl představen Ministerstvu školství, mládeže 
a tělovýchovy, ale po zahájení pilotního projektu v Moravskoslezském kraji již další aktivity v tomto 
směru nepokračovaly. Vyzval proto, aby byl materiál diskutován spolu s principy duálního vzdělávání 
v Pracovním týmu RHSD ČR pro vzdělávání a lidské zdroje.  
Předsedající upozornil, že problém technického vzdělávání není v ekonomickém zajištění oborů 
nebo nedostatku volných míst na školách, ale v prestiži a atraktivitě oborů, proto je důležité věnovat 
se tomuto tématu systematicky na všech stupních vzdělávání.  
Ministr školství, mládeže a tělovýchovy prof. JUDr. Vladimír Balaš, CSc. připomněl zkušenosti ze 
skandinávských zemí, jichž se bude ministerstvo snažit využít, a zmínil zvyšující se atraktivitu 
technických oborů. Spolupráce mezi školami a zaměstnavateli je již nyní legislativně ukotvena, je 
však třeba ji více realizovat u konkrétních škol a zaměstnavatelů. Spolupráci je možno na platformě 
pracovního týmu prohloubit například i při tvorbě rámcových vzdělávacích programů nebo při 
zjednodušení či zobecnění národní soustavy kvalifikací. 
Rovněž prezident HK ČR Ing. Vladimír Dlouhý, CSc. zdůraznil změny, k nimž na trhu práce dochází 
v negativním vnímání řemesel a technických profesí s tím, že atraktivita jednotlivých profesí se nyní 
výrazně proměňuje. 
Předseda ČMKOS Josef Středula upozornil, že aktuální nedostatek kvalifikovaných zaměstnanců je 
přímým důsledkem opuštění systému duálního vzdělávání na počátku 90. let 20. století. Ke zvýšení 
motivace studentů a žáků přitom mohou přispět i zdánlivé maličkosti, mezi něž patří i osobní 
návštěvy představitelů resortu na školách například při vyhlašování výsledků studentských soutěží. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený materiál 
a závěry obsažené v záznamu z jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro vzdělávání a lidské 
zdroje. 
 
Sociální partneři doporučují: 

 Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy: 
o připravit ve spolupráci s profesními organizacemi a svazy zaměstnavatelů 

komplexní strategii pro rozvoj středního odborného vzdělávání vycházející ze 
Strategie 2030 a předloženého materiálu a promítnout jejich doporučení do 
Dlouhodobého záměru 2023 – 2027; 

o společně inovovat oborovou soustavu, nastavit cíle vzdělávání v oblasti středního 
odborného vzdělávání zejména s technickým a řemeslným zaměřením a provést 
revizi rámcových a školních vzdělávacích programů v úzké součinnosti 
s profesními organizacemi a svazy zaměstnavatelů včetně pravidelného 
hodnocení jejich plnění; 

o ve spolupráci s kraji vytvořit páteřní sítě středních škol a oborovou strukturu 
v krajích v úzké součinnosti s profesními organizacemi a svazy zaměstnavatelů; 

 k podpoře rozvoje učňovského školství a udržitelnosti opatření: 
o Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy, Ministerstvu průmyslu a obchodu, 

městům a obcím zvýšit informovanost rodičů, žáků a ostatní veřejnosti 
o řemeslech a technickém vzdělávání, v této souvislosti zvýšit úroveň 
polytechnické výchovy a manuální zručnosti v mateřských a základních školách a 
podpořit spolupráci základních škol a středních škol zaměřených na učební obory; 

o Ministerstvu pro místní rozvoj a Ministerstvu financí zvýšit podporu 
zaměstnavatelů spolupracujících s odbornými školami (daně, veřejné zakázky); 

o Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy stanovit u jednotné přijímací 
zkoušky pro studium maturitních oborů odpovídající náročnost pro přijetí ke 
studiu s cílem zastavit klesající úroveň maturitních zkoušek. 
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Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR ukládá projednat v rámci 
Pracovního týmu RHSD ČR pro vzdělávání a lidské zdroje a následně do konce června 2023 
předložit na Plenární schůzi RHSD ČR přehled plánovaných a realizovaných opatření na 
podporu středního odborného školství a oborů s technickým či řemeslným zaměřením spolu 
s principy duálního vzdělávání včetně závěrů, termínů a odpovědností za realizaci.  
 
 
Řízení plenární schůze převzal místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. 
Marian Jurečka. 
 
Bod 1.5 Informace o stavu vypořádání připomínek k novele zákoníku práce, koncept tzv. 

gentlemanské dohody nad obsahem novely 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka představil návrh novely 
transponující evropské směrnice a podrobněji se vyjádřil k hlavním přetrvávajícím rozporům. 
Problematickým nástrojem zůstává institut doručování digitálními nástroji, k němuž byly uplatněny 
připomínky ze strany odborů. Součástí je i návrh dohody o společném postupu při projednávání 
návrhu novely zákona v Parlamentu ČR, jež by měla být uzavřena poté, co všechny strany 
sociálního dialogu dospějí ke shodě. 
Vrchní ředitelka pro řízení Sekce legislativy Ministerstva práce a sociálních věcí Mgr. Dana 
Roučková doplnila zbývající nevypořádané připomínky uplatněné sociálními partnery. 
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA ocenil ústupky směřující k dosažení konsensu 
a doporučil znovu zvážit zavedení možnosti doručování prostřednictvím digitálních nástrojů s tím, 
že se nejedná o povinnost, ale možnost. Z dosud nevypořádaných rozporů je pro zaměstnavatele 
důležitá rovněž otázka paušálních kompenzací za práci z domova, kde přetrvává negativní 
stanovisko Ministerstva financí. 
Místopředseda ČMKOS JUDr. Vít Samek upozornil na úskalí spočívající v možném zneužití 
elektronické formy komunikace s tím, že lze uvažovat o doručování prostřednictvím datových 
schránek, nelze však akceptovat nechráněné elektronické doručování. V otázce paušálních 
kompenzací za práci z domova podpořil jejich zavedení i vzhledem k tomu, že ve většině ostatních 
případů Ministerstvo financí paušály naopak podporuje.  
Předsedkyně Odborového svazu zdravotnictví a sociální péče Bc. Dagmar Žitníková doplnila, že 
mnoho zaměstnanců zejména na nižších pracovních pozicích má malou počítačovou gramotnost. 
Pro zvýšení právní jistoty je pak pro případ elektronické komunikace bezpečnější využití datových 
schránek nebo komunikace s elektronickým podpisem.  
Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA vyjádřil naději, že na dalším jednání se podaří dosáhnout 
kompromisu v zájmu dosažení dohody sociálních partnerů. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
 
 
 
 
Bod 1.6 Příspěvek v době částečné práce 
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka uvedl, že návrh nařízení 
vlády je připraven k předložení na schůzi vlády s tím, že připomínka Ministerstva financí byla 
diskutována mezi oběma ministry. 
Předseda ČMKOS Josef Středula vyjádřil souhlas s konkrétním nařízením vlády a zavedení režimu 
částečné práce od druhého odběrového stupně. Připomněl však požadavek na zavedení 
všeobecného kurzarbeitu v zájmu zajištění konkurenceschopnosti českých podniků s podniky 
v Německu a Rakousku. 
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Viceprezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA upozornil, že předložený návrh byl klíčový v situaci, kdy 
nebylo zřejmé, jaká bude situace v dodávkách plynu v zimním období. Nyní se jako stále naléhavější 
jeví otázka obecného kurzarbeitu pro případ recese. V této souvislosti navrhl vyslání společné 
delegace do Německa s cílem přiblížit českou legislativu v této oblasti legislativě německé, a to i za 
cenu změn v systému pojištění.  
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
 
Bod 2.  Různé 
Předseda ČMKOS Josef Středula vyslovil nesouhlasné stanovisko ČMKOS k rozhodnutí vlády 
o nezvýšení zaručených mezd ve skupinách 2 – 7 a požádal o přehodnocení tohoto rozhodnutí.  
 
 
 
 
Po projednání všech bodů programu 168. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR 
poděkoval místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka účastníkům 
Plenární schůze a její zasedání ukončil.  
 
 
 

Zpracoval: 
Mgr. David Kadečka 
výkonný sekretář 
RHSD ČR 


